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Napirendi javaslat  

 
1. Tájékoztató a magyarországi nemzetiségi dokumentumfilm-gyártás és 

filmbemutatás lehetőségeiről 
Meghívott előadó: 
Dr. Hoppál Péter, az Emberi Erőforrások Minisztériuma kultúráért felelős 
államtitkára 
 

2. Egyebek 
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Az ülés résztvevői  
Az albizottság részéről  

Megjelent  

Elnököl:  Alexov Lyubomir szerb nemzetiségi szószóló, az albizottság elnöke
  
Dr. Turgyán Tamás örmény nemzetiségi szószóló, az albizottság 
alelnöke  
Hartyányi Jaroszlava ukrán nemzetiségi szószóló 
Hepp Mihály horvát nemzetiségi szószóló  
Varga Szimeon bolgár nemzetiségi szószóló 
 

A bizottság titkársága részéről  
 
Schweighoffer Anita munkatárs  
Dr. Arczt Ilona főtanácsadó  
 

Meghívottak 
 
Koranisz Laokratisz görög nemzetiségi szószóló  
Fuzik János szlovák nemzetiségi szószóló  
Kissné Köles Erika szlovén nemzetiségi szószóló 
Dr. Hoppál Péter, az Emberi Erőforrások Minisztériuma kultúráért 
felelős államtitkára 
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(Az ülés kezdetének időpontja: 10 óra 10 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása  

ALEXOV LYUBOMIR szerb nemzetiségi szószóló, az albizottság elnöke, a 
továbbiakban ELNÖK: Szép jó napot kívánok! Nagy tisztelettel köszöntök mindenkit, 
aki elfogadta a meghívásunkat a Magyarországi nemzetiségek bizottsága Ellenőrző 
albizottságának az ülésére. Köszöntöm megjelent vendégeinket, különösen nagy 
tisztelettel dr. Hoppál Pétert, a kultúráért felelős államtitkár urat és munkatársait. 
Köszöntöm a Görög Önkormányzat elnökét és munkatársait, valamint a jelenlévő 
szószólókat és minden kedves vendégünket.  

A jelenléti ív alapján megállapítom, hogy az albizottság mind az öt tagja 
személyesen van jelen, így öt szavazattal dolgozik a mai napon az albizottságunk.  

A következőkben a napirend elfogadására térnénk ki. A kiküldött napirend 
szerint tájékoztatót hallgatunk meg a magyarországi nemzetiségi dokumentumfilm-
gyártás és filmbemutatás lehetőségeiről, illetve ezt kibővítve a színházi fesztiválok, 
illetve a színházművészet kapcsán felmerülő kérdésekről, illetve az egyebek.  

Kérdezem a jelenlévő albizottsági tagokat, hogy a napirendi javaslathoz van-e 
valakinek kiegészítenivalója, esetleg észrevétele. (Nincs jelentkező.) Amennyiben 
nincs, kérem, fogadjuk el a napirendet! Kérem, szavazzunk! (Szavazás.) 5 igen 
szavazat. Megállapítom, hogy az albizottság 5 igen szavazattal a napirendet 
egyhangúlag elfogadta. 

Tájékoztató a magyarországi nemzetiségi dokumentumfilm-gyártás 
és filmbemutatás lehetőségeiről 

Ezzel át is tudunk térni az 1. napirendi pontra, amelyben államtitkár úr 
tájékoztatót ad a magyarországi nemzetiségi dokumentumfilm-gyártás és 
filmbemutatás lehetőségeiről. Amint ezt már egy előző ülésen elkezdtük tárgyalni, 
gyakorlatilag az albizottságunknak az a feladata, hogy megvizsgálja, hogy azok a 
törvényben garantált jogok e területen hogyan valósulnak meg. Így felkértük 
államtitkár urat, hogy tájékoztasson minket a nemzetiségi rádió és televíziós filmek, 
műhelyek alkotási lehetőségeiről, hazai és nemzetközi bemutatkozási 
megjelenésükről, továbbá ezen alkotóműhelyek finanszírozásáról, a rendelkezésre 
álló forrás nagyságrendjéről, illetve térjen ki a műhelyek bemutatkozásának 
gyakorlatára, nehézségeire, valamint a jövőben várható fejlődési lehetőségekre - 
reméljük. Továbbá kértük, hogy a hazai nemzetiségi előadó-művészeti tevékenység, a 
nemzetiségi színjátszás vonatkozásában is szíveskedjen átfogó tájékoztatást nyújtani 
albizottságunk számára. Nagy öröm számunkra, hogy államtitkár úr elfogadta 
meghívásunkat, és még egyszer köszöntve államtitkár urat, át is adnám neki a szót. 

Dr. Hoppál Péter tájékoztatója 

DR. HOPPÁL PÉTER, az Emberi Erőforrások Minisztériuma kultúráért felelős 
államtitkára: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Bizottság! Tisztelt Szószóló 
Hölgyek és Urak! Nagy öröm számomra, hogy a mai albizottsági ülésen 
találkozhatunk. Hogy a feltett kérdések vonatkozásában már az elején egy kicsit 
szabadkozással kezdjem, nyilvánvalóan ismert önök előtt, hogy a vonatkozó hatályos 
törvényi szabályozások, illetve a felelősségi körök tekintetében az Emberi Erőforrások 
Minisztériumán belüli statútumrendelet, szervezeti és működési szabályzat 
feladatfelosztásában ezek a kérdések elsősorban Soltész Miklós államtitkár 
kollégámat illetik. Azonban egy jó kooperáció következtében mivel értesültem elnök 
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úron keresztül arról, hogy kifejezetten a kulturális lehetőségek, kulturális rálátás és a 
kulturális perspektívák tekintetében, illetve ebből a nézőpontból kívánja a bizottság 
megtekinteni a lehetőségeket, ezért tisztelettel állok rendelkezésre, és próbáltam a 
felkészülési anyagban számba venni az érintett kérdéseket. 

Nyilvánvaló, hogy önök előtt is - majd amit a referátumomban el fogok 
mondani - részben, illetve nagy részben ismert tényeket fogok itt felsorakoztatni, de 
mégis ezen a szemüvegen keresztül szemlélve valóban a nemzetiségi kultúra 
ápolásának és új lendületeinek lehetőségeit nyújtó keretek számbavétele hasznos 
mindannyiunk számára. Örülök nemcsak azért, mert az Országgyűlés ellenőrző 
funkciója egy alkotmányos kötelezettség a kormány felett, tehát ilyen értelemben az 
államtitkárnak nem köszönetet kell mondani, hanem az államtitkárnak kötelessége a 
parlament ellenőrzése előtt megjelenni, úgyhogy én így állok ehhez az alkotmányos 
kötelességemhez. Igyekszünk a minisztérium munkatársaival teljes körűen, kiemelten 
is a nemzetiségi ügyekben kellő információt nyújtani önöknek annak érdekében, hogy 
ezen értékes társadalmi szegmens történelmi távlatokban gyökerező kulturális ereje 
nehogy sorvadjon, hanem ahogy az elmúlt években politikai lépéseket tett a polgári 
kormányzás tulajdonképpen már a szószólói jelenlét vonatkozásában is és az 
Alaptörvénybe iktatott új passzusokkal, ugyanezt szeretnénk tenni a kulturális 
kiteljesedés vonatkozásában. 

Magyarország Kormánya elkötelezett abban a tekintetben, hogy ez a nagyon 
gazdag és színes kulturális hagyaték, amely a nemzetiségi kultúrákkal egész, ezt 
tekintjük egy nagy, kerek közép-európai kulturális egységnek, és úgy fogalmazunk, 
hogy a magyar nemzet egy kultúrnemzet. Ebben a kultúrnemzet mivoltunkban 
mindenképpen deklaráljuk és ebben mindig, minden alkalommal számíthatnak a 
kormány ars poeticus támogatására, hogy igenis a nemzetiségi kultúrák színezetei 
nagyon fontosak, ezeknek nemcsak az őrzése, hanem a kiteljesítése és a 
megmutatkozási lehetősége is kiemelt feladatunk.  

Engedjék meg, hogy egy saját belső logikával próbáljak meg az elnök úr által 
most idézett, egyébként elég nagy mennyiségű kérdésre válaszolni. Tömbösíteni is 
fogok részben. Először a mi felelősségi körünkbe egyértelműen tartozó színházi, 
nemzetiségi színházi kérdésekről szeretnék referálni, majd ezt követően a 
dokumentumfilm-gyártás, illetve a filmbemutatás, megmutatkozás lehetőségei egy 
nagyon nagy kérdéscsoport az önöktől kapott levélben. Erre gyűjtöttük össze nemcsak 
a nemzetiségi, civil államtitkárságtól, hanem a művészeti főosztálytól, illetve az 
NMHH-tól, a Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóságtól is azokat az információkat, 
adatokat és támogatási programokat, amelyek relevánsak a feltett kérdések 
vonatkozásában. Ugyanezt fogom tenni, a megmutatkozás lehetőségében számba 
veszem azon fesztiválokat, filmfesztiválokat, amelyek a nemzetiségi terület 
szempontjából érintettek és fontosak, aztán a rádió, televízió, sugárzás és film egyéb 
kérdéseit is próbálom elővenni, végül pedig az előadó-művészeti tevékenység 
általános kereteiben próbálok egy rövid áttekintést adni önöknek. 

Először is a nemzetiségi célokra fordítható médiatámogatási források 
tekintetében van egy beállt sztenderd, amely a 2015-ös évben és a 2016-os évben is 
egy tulajdonképpen azonos támogatási intenzitást jelentett. Most elnézést kérek, hogy 
sokszor így a támogatás irányából közelítem meg a kérdést, de nyilván itt látjuk azt, 
hogy milyen tendenciák vannak. Tehát a tendenciák, ha lemérhetők abból, hogy adott 
években egymás után milyen források álltak rendelkezésre, akkor abból már 
kirajzolódhat az, hogy nagyjából hol van hozzányúlnivaló az adott területhez. 

Sorra veszem gyorsan egy felsorolással, hogy a nemzetiségi önkormányzatok 
működése és médiatámogatása előirányzatban milyen összegeket látok. A bolgár 
önkormányzatnál 55,2 millió, a görögnél 62,9 millió, a horvát önkormányzatnál van 
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178 millió forint, a német önkormányzatnál 256,9, a román önkormányzatnál 107,5, a 
roma önkormányzatnál 361,2, a lengyeleknél 72, az örményeknél 52,5, a szlovák 
önkormányzat 151 millió, a szlovéneknél 80 millió, a szerb önkormányzat 100,7 millió 
forint, a ruszin 59,6 és az ukrán önkormányzat 62,2 millió forint. Ezt bizonyos 
kiegészítő támogatásokkal segítik nagyjából ugyanilyen arányban egyébként, mint 
amelyek a felolvasott összegek. 

A nemzetiségi intézményi támogatás és az ehhez csatlakozó nemzetiségi 
médiafeladatokra adható központi támogatás mértéke a német önkormányzatnál, a 
német színház vonatkozásában jelenik meg, 95,1 millió forint mértékben; információs 
központ kap 35,9 millió forintot ugyanitt. A roma önkormányzat médiacentruma 4,07 
millió forint, az örményeknél 7,5 millió forint áll rendelkezésre, a szlovák 
önkormányzatnál 16,8 a Vertigo Színházra, és a szlovén rádió kap még 34,9 millió 
forintot. Tehát nagyjából itt ezek a támogatási összegek állnak rendelkezésre. Még 
egyszer hangsúlyozom, hogy ez a tavalyi évben is és az idei évben is azonos összeg 
volt, és nem kerestem ki, hogy a 2017-es elfogadott költségvetési törvényben itt már 
rendelkezésre állnak-e ezek a felosztások, de azt gyanítom, hogy az NGM ezt a bázist 
vette alapul, és miközben az állam egyre terebélyesedik és egyre több feladatra kell 
finanszírozást adni, minden alkalommal azt kérjük magunk is és Soltész államtitkár 
kollégámék is, hogy a pozitív diszkrimináció értelmében a zsugorodó költségvetések 
vagy a szűkülő költségvetési keretek ne legyenek érvényesek a nemzetiségi területre. 
Tehát itt a bázisok azért nem tudnak megmaradni, mert a zárolások sem érintik ezt a 
területet. Sajnos a kulturális ágazaton belül elég sok olyan területünk van, ahol nagy 
elosztási kereteket is a mezőgazdasági tárca zárolással próbál egyensúlyban tartani, 
hogy az egyre nagyobb elosztásban mégiscsak találjuk meg azt, hogy az állam nem 
teheti meg azt, hogy évről-évre többet költ mindenre, mert akkor miből finanszírozza 
magát az állam. Volt ilyen időszak Magyarországon, de az ne térjen vissza. Tehát most 
a 3 százalékos hiány tartása érdekében történnek ezek a racionalizálások. De ezen a 
területen hál’ istennek erre nem került sor.  

A színházak vonatkozásában önök előtt jól ismert tényeket mondok, amikor a 
magyarországi nemzetiségi színházak egyedi támogatásából az közelmúlt egy-két 
esztendejében is jelentős állami forrásokat tudtunk mozgósítani, úgyhogy itt nem is 
erősségi sorrendben, de azért mégiscsak a nagy támogatástól a kicsi felé haladva ezt a 
négy epizódot felidézném önök előtt, még akkor is, ha közismert tény. 

A Pécsi Horvát Színház új épületrészének, épületének felépítésére egy 554 
millió forintos állami forrás érkezett, ami az építkezést nehezítő és előre nem látható 
körülmények miatt kiegészült, és ezt az Emberi Erőforrások Minisztériuma 100 millió 
forinttal toldotta meg. Tehát ma már 654 millió forint állami támogatásnál tartunk a 
horvát színház új épületét illetően, és várhatóan a leállt építkezés beindultával 2017 
nyarán egy valódi új komplexum nyithatja meg majd a kapuit nagy örömömre 
Pécsett. 

A másik jelentős támogatást 2015-ben folyósítottuk, a szekszárdi Deutsche 
Bühne Ungarn, a magyarországi német színház számára. Ez egy 200 millió forintos 
támogatás volt, amelyből teljesen meg tudott újulni a magyarországi németek 
országos önkormányzata tulajdonába került épület. Az ünnepélyes megnyitó 
egyébként e hónap végén, információim szerint szeptember 28-án lesz, és maga Balog 
Zoltán miniszter úr vesz részt magyar részről az ünnepi eseményen.  

A Szerb Országos Önkormányzat a szerb színház megalapítására és 
működtetésére szintén az elmúlt esztendőben 7 millió forint rendkívüli támogatásban 
részesült, a kérvényének megfelelően. A Magyarországi Görögök Országos 
Önkormányzata pedig a magyarországi görögök kulturális központjának felújítási 
keretére színpad és nézőtér kialakítására, technikára 15 millió forintos soron kívüli 
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támogatást kapott. Azt hiszem, hogy ezek a tendenciák, ezek a számadatok is azt 
mutatják, hogy az éves normatív finanszírozási kereten felül is a kormányzat az 
igényeket mindig soron kívül tárgyalja. Nem mondom, hogy mindig azonnali 
elfogadást nyernek ezek a jelentősebb támogatási igények, de azt hiszem, hogy 
minden alkalommal meg tudtuk találni az önkormányzat és a kormány számára is 
elfogadható megoldást és formát, és ezáltal ezek az említett intézmények 
megújulhatnak napjainkban.  

Egyébként az általános támogatás. Ugye tetszenek tudni, hogy van egy ilyen 
nemzetiségi színházak támogatási kerete, ami részben átköltözött valamikor három 
évvel ezelőtt egyik sorról a másikra, de ezt nálunk, a kulturális tárcánál, én most 
áttekintettem, hogy három évre visszamenőleg van-e ebben tendencia. Látok 
tendenciát, tisztelettel jelentem a bizottságnak. Tehát a 2013-as százmillió forintos 
keret 2015-re ugyan 88,8 millió forintra olvadt, de ezzel együtt az idei évben a 
Nemzetiségi, Civil és Társadalmi Kapcsolatokért Felelős Államtitkárság egy további 
100 millió forintos kerettel egészíti ki ezt a 88,8 millió forintos kulturális 
államtitkársági nemzetiségi színházi működési támogatást. És ezen felül persze nem 
működésre, de mindig hangsúlyoznom kell, hogy a Nemzeti Kulturális Alap pályázati 
lehetőségeinél egy-egy projektre mindig nyílik támogatási lehetőség, és látom, nem 
gyűjttettem ki külön, de az NKA-nál örömmel látom a beszámolókból, hogy mindig 
vannak nemzetiségi célok, mindig vannak ilyen pályázatok. Innen is tisztelettel 
bátorítom a civil szervezeteket, művészeti szervezeteket, hogy legyenek olyan 
kedvesek, és kérem tisztelettel a szószóló hölgyeket és urakat, hogy bátorítsák is erre a 
pályázásra egyébként a különböző alkotóműhelyeket, civil köröket, mert az NKA 
forrásai ott vannak és van lehetőség közvetlenül a kollégiumoktól is a különböző 
témakörökben pályázni, egyrészt, és van lehetőség, Balog miniszter úr mindig 
lojálisan szokta elbírálni a külön beérkező kérvényeket, ez a miniszteri keret. Tehát a 
Nemzeti Kulturális Alap miniszteri keretéből is folyamatosan és rendszeresen vannak 
ebbe a témába tartozó pályázatok. Ezeket levél formában lehet miniszter úrhoz 
eljuttatni, és projektekre szóló támogatásokat lehet benyújtani. Nem tud a Nemzeti 
Kulturális Alap működési típusú támogatást nyújtani, a működésre az említett 
keretek állnak rendelkezésre.  

Filmgyártás és dokumentumfilm-gyártás. Azért volt izgalmas számomra, hogy 
ezt áttekintettük a nemzetiségi államtitkársággal, mert így most akkor én is egy 
komoly nagy áttekintő keretben látom, hogy milyen lehetőségek vannak. A Nemzeti 
Média- és Hírközlési Hatóság, az NMHH álláspontja szerint a magyarországi 
nemzetiségi dokumentumfilm-gyártás mai sikere a különböző elismert hazai 
filmfesztiválokon való megjelenés mellett több irányból táplálkozik. Egyrészt a 
Médiatanács és a Magyar Média Mecenatúra Program kiemelt figyelmet szentel az 
ilyen alkotások létrehozásának. Tehát az NMHH, ha úgy nézzük, egy külön nyomon, 
egy külön csapáson, direkt módon is felhívja a figyelmet arra, hogy lehetőség van 
ilyen típusú filmek, dokumentumfilmek gyártásának készítésére, és ebben egy új 
reneszánsz jelei mutatkoznak a szakemberek szerint. A dokumentumfilm új utakat és 
új nyelvezeteket keres és talál, és elég nagy sikerekkel szerepelnek a Magyarországon 
gyártott dokumentumfilmek a hazai és a nemzetközi dokumentumfilmes 
fesztiválokon. 

A nemzetiségek támogatása a Magyar Média Mecenatúra Program keretében 
leginkább, úgy látom, a Szlovén Rádió vonatkozásában érhető tetten. 2011 januárja és 
2016 májusa között ki is gyűjtöttük, hogy milyen támogatásokban részesült a Szlovén 
Rádió. 2011-ben 4 millió forintot meghaladó, ’12-ben majdnem 7 millió forintos 
összeg, ’13-ban 4 és félmillió forintot látok, ’14-ben 3,4 millió forint, ’15-ben pedig 4,1 
millió, és az idei évben 4,7 millió forint támogatás érkezett. A közösségi 
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médiaszolgáltatók folyamatos médiaszolgáltatásának biztosításával összefüggő 
műszaki fejlesztésekre is van egy NMHH-s pályázati lehetőség. Az itt meghirdetett 
pályázatokban egyébként 796 millió forintot osztottak ki és itt is, a rádiós hírműsor, 
illetve közérdekű szolgáltató magazinműsor készítésénél is volt a Szlovén Rádiónak 
támogatása. Ezeket már nem olvasom fel, de ezek is több millió forintra tehető 
összegek voltak minden évben. 

Visszatérve a fő témánkhoz itt, ebben a pontban a dokumentumfilm-gyártás és 
filmbemutatás lehetőségeihez, a filmes szakemberek állítják tehát, hogy a 
legdinamikusabban fejlődő műfaj a hazai filmgyártásban a dokumentumfilm. 
Folyamatosan változó műfaji környezetről van szó egyébként, a nemzetiségi 
dokumentumfilm-gyártás és filmbemutatás lehetőségei Magyarországon igen 
szélesek. Igen szélesek, tehát örömhírről tudok beszámolni önöknek. Számos 
nemzetközileg is elismert rendezvény biztosít lehetőséget a dokumentumfilmek és az 
alkotóik bemutatkozására. Itt nemcsak új filmesekről van szó, hanem már érett 
alkotók is lehetőséget kapnak a megmutatkozásra. 

Nem kívánom végig és részleteiben is ismertetni és felolvasni az összes 
fesztivál tematikáját, de gondolom, a jegyzőkönyv számára és önöknek is értékes 
lehet, hogy elmondom, hogy mely fesztiválok azok, amelyeken visszatérőleg és 
rendszeresen a dokumentumfilmes repertoárban megjelennek a nemzetiségi 
tematikájú filmek. Ilyen az egyébként három éve életre hívott, 2014-ben útjára 
indított és nagyon sikeres Budapesti Nemzetközi Dokumentumfilm Fesztivál. Ez az 
idei évben egyébként szeptember 24-e és október 2-a között kerül megrendezésre. 
Már az első alkalommal, két évvel ezelőtt elképesztő sikert aratott, nagyon nagy 
jelentkezői arány jellemezte a fesztivált. A legtöbb film először és kizárólag ezen a 
Budapest International Documentary Festivalon kerül bemutatásra. Rangos 
nemzetközi zsűri ítéli oda a díjakat. Itt felhívjuk a figyelmet arra, hogy a nemzetiségi 
téma mindig - pont a közép-európaiságunkból adódóan - egy ilyen nemzetközi 
szemlén kiemelt minőségnek számít, tehát az alkotókat ösztönözzük arra, hogy 
célozzák meg ezeket a fesztiválokat. 

Egy nemzetközi emberi jogi dokumentumfilm-fesztivál is zajlik Budapesten 
Verzió címmel - Verzió Fesztivál -, ami tipikusan ilyen emberi jogi kérdéseket 
feszeget: szegénység, háborús környezet, terrorizmus, válságzónák, politikai 
elnyomás, sajtószabadság, kisebbségek, nacionalizmus, idegengyűlölet, migráció, 
esélyegyenlőség. Tehát ezekben a témakörökben, a klasszikus emberi jogi, illetve új 
emberi jogi tematikákban is azt gondolom, a magyarországi nemzetiségek mai 
mindennapi élete, illetve jogai vagy környezete bemutatása figyelmet érdemelhet, 
szerepet kaphat. 

Egyik kiemelkedő fesztiválunk most már másfél évtizede a CineFest Miskolcon, 
amely Jameson CineFestként szerepel. Nemzetközi filmfesztiválról van szó. Itt az 
első- és a másodfilmes alkotók filmjeit vetítik és a nagyjátékfilm, kisjátékfilm, 
kísérleti film mellett a dokumentumfilmek aránya jelentős a miskolci CineFesten. 
Úgyhogy a fesztivál jellegéből adódóan itt az első- vagy másodfilmesek miatt a 35 év 
alatti alkotók munkái szerepelnek, de a nagyjátékfilmnél idősebb alkotók is részt 
vehetnek, nyilván ez nem érinti ezt a témakört. 

Mediawave. A Mediawave Fesztivál idén április 27-től május 1-ig zajlott, 
aminek a Monostori Erőd adott helyszínt. Bocsánat, a CineFest éppen most, 
napjainkban zajlik Miskolcon, tehát most nyitották meg a hétvégén, és a hétvégéig 
tart. Úgyhogy izgalmas bepillantást nyerhetünk akár napjainkban Miskolcon ebbe a 
nemzetközi körforgásba. A Mediawave Fesztiválra visszatérve, Komáromban a 
kezdetektől elsősorban nemzetközi filmverseny mivoltánál fogva ismertté vált 
külföldön és hazánkban olyan esemény, ahol nemzetközi zsűri dönt szintén a 
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benevezett kisjáték, játék, animációs, kísérleti és dokumentumfilmek sorsáról. Itt is 
jelentős szerepet kap nemzetközi környezetben, széles körű szakmai kitekintésben a 
dokumentumfilm témaköre. 

Sorolom még a Titanic Nemzetközi Filmfesztivált, amely egy nagy 
hagyományra tekint vissza, a 23. fesztivált rendezték idén áprilisban Budapesten. Az 
egyik legrégebbi filmes eseményünk, és a magyar alkotások közül a 42 film között öt 
szerepelt csak. Itt több kontinens is részt vett egyébként, de ha ide bekerülhet egy jó 
nemzetiségi tematikájú alkotás, akkor azonnal a világ több kontinense tudomást 
szerez róla, tehát olyan szakmai fórum is egyúttal, amit érdemes ebben a 
vonatkozásban pozícionálni. 

Van még a Budapest Short International Film Festival, amelynek szintén van 
dokumentumfilmes ága és a Budapesti Dokumentumfilm Fesztivál, amely májusban 
zajlott, 2014 májusában volt utoljára, bocsánat, ez többévente kerül megrendezésre. 
Ennek egy kicsikét a helyébe lép ez az új dokumentumfilmes fesztivál. 

Nem tudom, most hetet vagy nyolcat soroltam fel, amelyek mind-mind elég jó 
reprezentációs lehetőséget adnak a felvetett témakörünkre. Tudom, a forrásokat, a 
lehetséges forrásokat biztos, hogy kevesellik az alkotók, mármint a filmes alkotók, én 
magam is küzdöttem ezért, Lezsák Sándor parlamenti alelnök úrral adtunk be egy 
módosító indítványt a költségvetéshez, hogy 100 millió forintos keret legalább 
álljon rendelkezésre új dokumentumfilmes alkotásokra, ezeken belül nyilván a 
nemzetiségi témakörökre. Az idei költségvetésben ezt még nem tudta elfogadni a 
nemzetgazdasági tárca, és aztán a parlamenti módosító indítványoknál ez nem 
került elfogadásra. A ’17-es költségvetésben viszont, úgy rémlik, nagyon bízom benne, 
hogy ezt a 100 millió forintos keretet most a második próbálkozásunkra támogatta 
az NGM. Úgyhogy a jövő évben, jövő január 1-jétől megnyílik egy kifejezetten az új 
dokumentum-témakörök kifejtésére szolgáló EMMI-s pályázati keret, úgyhogy innen 
is erre is tisztelettel felhívom a figyelmet, hogy ha van olyan témaköre az alkotóknak a 
tarsolyban, amely a nemzetiségi többségi társadalmi együttélés vagy éppen az oral 
history megörökítését szolgálná, akkor tessenek keresni kapcsolatot. A kulturális 
tárcánál nyílik erre mód. 

A következő kérdéskör a rádió, televízió és film ügyében érkezett hozzám, 
amelyben egy olyan területre tévedek, ahol valójában egy kicsikét megakadunk, mert 
mind a nemzetiségi terület, mind pedig a kulturális ágazat sajnos eszközökkel nem 
rendelkezünk abban a tekintetben, hogy a körzeti televíziók korábbi működésében 
tetten ért nemzetiségi televízióadások újragondolása bármilyen feladattal is nálunk 
volna. Úgyhogy én érzem ezt a szándékot, és teljesen világos, hogy a nemzetiségi 
önkormányzatok részéről ezek a regionális és állandó televíziós lehetőségek igényként 
merülnek fel. Sajnos nálunk erre vonatkozóan sem a statútum rendeletben, sem a 
kormányzati feladatkiosztásban eszköz nem áll rendelkezésre. Tehát a kulturális 
államtitkárság ebben a témakörben nem rendelkezik felhatalmazással. Ugyanakkor 
természetesnek tartom, hogy ha ez a mindennapi életből származó igény ott van a 
nemzetiségek részéről, akkor elsősorban az NMHH-val történő egyeztetést tudom jó 
szívvel javasolni. Tehát, hogy az önkormányzatok elnökei, valamint a nemzetiségi 
szószólók, olyan erős testület immár, akik egy együttes fellépés esetén egy tárgyalás 
alkalmával biztos vagyok benne, hogy jó áttekintést kaphatnak arra vonatkozóan, 
hogy az NMHH lehetőségei milyenek, valamint - nyilván ez is felmerült az önök 
részéről és ezért reagálok -, hogy a most éppen idén szeptemberben új kulturális 
csatornával induló közmédiának van-e olyan lehetősége, hogy integráljon bizonyos 
műsorokat vagy műsorfolyamokat.  
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Én ebben szintén nem vagyok kompetens és illetékes, de azt hiszem, hogy 
Vaszily Miklós, az MTVA elnök-vezérigazgatója biztos, hogy készséggel áll 
rendelkezésre egy ilyen megkeresés esetén, hogy áttekintsék az ez irányú 
lehetőségeket. Nagy öröm számomra, hogy a magyar közmédia a korábbi 2-3-4 
csatornás működése helyett már 7 csatornát szolgáltat, és közben pedig nem igényelt 
egyébként többlet állami támogatást, tehát ugyanazzal a bázissal működik, mint 
amivel öt évvel ezelőtt, amikor sokkal kevesebb csatornát működtetett. Most a hét 
csatorna mellé beindítja a nyolcadikat, szeptember 18 lesz a nyitó nap, azt hiszem. Én 
magam is megyek a nyitónapra egy stúdióbeszélgetésre. Ez egy kulturális és 
edukációs témaköröket felvázoló egész napos csatorna lesz, az ő tájékoztatásuk 
szerint. Mivel a kormányzat közvetlen hatással nem lehet a közmédiára, nekünk 
megrendelői lehetőségünk sincsen. Tehát amikor én egy-egy fontosabb, jelentősebb 
kulturális programra felhívtam az MTVA figyelmét, akkor is azt a választ kaptam, 
hogy kormányzati oldalról nincs arra lehetőségünk, nincs arra eszközünk, hogy mi 
megrendeléseket foganatosítsunk, úgyhogy erről én le is tettem, bármennyire is 
örülnénk és örvendetes lenne, ha nagy nemzetközi értelemben is figyelemmel kísért 
kulturális eseményeink ott szerepelhetnének a közmédia műsorain. Sajnos nyilván a 
közmédia belső lehetőségei, struktúrája, műsorpolitikája egy autonóm rendszer, erre 
a kormányzatnak ráhatása nem lehet. Úgyhogy náluk viszont érdemes szerintem a 
nemzetiségi témakörben kérdést feltenni, hogy most az új kulturális csatorna tudja-e 
integrálni. Mondjuk, a tudományos ismeretterjesztő témakörökben, illetve a 
nemzetiségi kultúra ápolása vonatkozásában olyan hírműsorok, illetve magazinok 
lehetőségét el tudom képzelni - nem akarok ötleteket adni, de azt hiszem, hogy 
releváns lehet szeptember 18 után egy ilyen tárgyalás az MTVA-val is az önök 
részéről, jó szívvel ajánlom az önök figyelmébe ezt a lehetőséget.  

A Magyar Nemzeti Filmalap még szóba kell kerüljön, hiszen a hazai 
filmgyártás egy új és rangos szereplője lett. Sok támadást kapott az elmúlt 
esztendőkben, hogy miért hozott létre egy ilyen szervezeti egységet az állam. Azt 
gondoljuk, hogy onnantól kezdve, hogy a mozik látogatottsága és a magyar játékfilm, 
az egész estét betöltő játékfilm tetszhalott állapotából egy tízéves, szinte alig látható 
mozgásos állapotából most egy intenzív gyártásra állt át, ebben nyilván a források 
koncentrációja és a tao-támogatások kormány által eszközölt pozitív hatása, felhajtó 
ereje hozzájárult ehhez. Tehát újra feltámadt tetszhalott állapotából a magyar 
játékfilm, láthatjuk a mozik látogatószámában, és azt hiszem, hogy aki eddig negatív 
narratívakeretek között említette a filmalapot, onnantól kezdve, hogy Golden Globe-
díjas és Oscar-díjas alkotást támogatott főtámogatóként a filmalap a Saul fia 
esetében, innentől kezdve lesorvadtak a fanyalgó újságírói tollak, merthogy csak 
elismerésre méltó a filmalap tevékenysége innentől kezdve.  

Örömmel mondhatom, hogy néhány film esetében már történtek részben 
koprodukciós, részben valóban a nemzetiségi témakört feszegető alkotások, 
amelyekben a filmalap támogatóként részt vett. Ilyen a „6.9 a Richter-skálán” című 
román-bolgár-magyar koprodukciós alkotás, vagy az „Utazás apánkkal” című német-
román-magyar koprodukció, avagy itt említhetem a „Lajkó - cigány az űrben” című 
játékfilmet, amely a filmgyártási támogatásban jelentős támogatásban részesült a 
filmalap részéről. 

Természetesen a Magyar Nemzeti Filmalapnak nem csak közvetlen 
filmgyártási támogatási feladata van, ezért itt említhetjük a rendszeres támogatói 
jelenlétét az általam említett filmes rendezvényeken, illetve nemzetiségi témájú 
filmfesztiválokon, valamint különböző workshopokon. Ők direkt kifejezetten az ilyen 
nemzetiségi témakörű filmek megjelenésének lehetőségeit is a fesztiválok, 
workshopok támogatásán keresztül a jövőben is jelzésük szerint támogatni kívánják.  
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A következő nagy csomagunk - és itt már a vége felé járok, és köszönöm a 
türelmüket, egy háromnegyed órás tanórányi időt ígértem az elnök úrnak az előzetes 
megbeszélésünk alapján, úgy látom, hogy be fogom tudni tartani - az előadóművészeti 
terület kérdésköre. Erre is érkezett irányomban kérdés.  

Részben tulajdonképpen a nemzetiségi színházi támogatások körében ezt már 
kifejtettem, de annyival szeretném még megfejelni, hogy az említett állandó normatív 
finanszírozási keretünk, amely segíti a Cinka Panna Cigány Színház Alapítványt, a 
Pécsi Horvát Színházat, a Magyarországi Szerb Színház Nonprofit Közhasznú Kft.-t, 
az Országos Szlovák Önkormányzat Vertigo Színházát, a Karaván Művészeti 
Alapítványt, a Hókiránynő Egyesületet, a Cervinus Teátrum Művészeti Szolgáltató 
Közhasznú Nonprofit Kft.-t, valamint az Alternatív Művészeti Alapítványt, 
mindegyiknek a tevékenysége mögött jelentős nemzetiségi alkotói munka áll. Úgy 
látjuk, hogy itt ezeket a támogatási formákat, amiket az imént felsoroltam, jól 
hasznosítják az említett pályázók. 2013-ban 9 pályázó, ’14-ben 10, ’15-ben és ’16-ban 
8-8 pályázó fordult hozzánk normatív finanszírozási kerethez. Itt említettem, hogy 
még a civil államtitkárság egy külön forrást is mozgósított erre a témára.  

A Nemzeti Kulturális Alapot is szóba hoztam már. A színház- és táncművészeti, 
előadó-művészeti szervezetek tudnak itt pályázni. Pályázati úton támogathatók, 
elsősorban mindig említem és aláhúzom, hogy itt projektek kaphatnak támogatást. Az 
előadó-művészeti szervezetek támogatásáról, sajátos foglalkoztatási szabályairól szóló 
előadó-művészeti törvény alapján a minősítéssel nem rendelkező színházművészeti 
szervezetek kaphatnak a mi sorunkon is, illetve kiemelten is az NKA keretében is 
finanszírozást, ugye minősítéssel nem rendelkezik, azaz nem kiemelt, vagy pedig nem 
nemzeti besorolású színházakról van szó. Itt a nemzetiségi színházak mindegyike 
ebbe a kategóriába tartozik, tehát támogatásra jogosultak. 

Azt hiszem, a többi itt szereplő anyagból pedig már szemezgettem, és a 
bevezetőmben is adtam tájékoztatást. Elnök úr, ennyiben tudok referálni és válaszolni 
a feltett kérdésekre. Köszönöm szépen a türelmüket. 

Kérdések, hozzászólások 

ELNÖK: Mi köszönjük államtitkár úrnak a részletes és mindenre kitekintő 
tájékoztatóját. Úgy beszéltük meg államtitkár úrral, hogy szívesen válaszol kérdésekre 
is a tájékoztatója után. 

Mielőtt átadnám a szószóló hölgyeknek, uraknak, illetve a vendégeinknek a 
szót, szeretném felhívni a figyelmet, hogy ne éljünk vissza államtitkár úr idejével, 
próbáljuk célratörően az adott témákra vonatkozó kérdéseket, illetve észrevételeket 
megtenni. Ki kezdi a sort? (Nincs jelentkező.) Van-e kérdés, észrevétel? (Nincs 
jelentkező. - Dr. Hoppál Péter: Kimerítő volt. - Derültség.) Nem, nem, nekem van 
egy tízpontos listám, csak nem akartam első lenni, ezért előbb az albizottsági tagokat 
kérdeztem. 

Ha nincs jelentkező, akkor visszaélek elnöki mivoltommal, és próbálnék 
tényleg én is nagyon röviden, három vagy négy pontban, kérdésben és egyben 
hozzászólásban is kitérni arra, amit államtitkár úr mondott, illetve ami a mai 
napirendünket indokolttá is teszi. Hozzáteszem elöljáróban, hogy jómagamnak volt 
szerencséje Balogh László kuratóriumi elnök úrral is a média és egyéb, itt felvetett 
kérdések kapcsán is tárgyalni ebben az ügyben. Az általa elmondottak nagymértékben 
összecsengenek azzal, amit államtitkár úr is elmondott. 

Mégis mi indokolta, és miért szeretnék én is kérdéseket feltenni? A mi 
szakmánk tulajdonképpen a nemzetiségi filmalkotók, színészek vagy az itt említett 
bármelyik művészeti ágba tartozók nehezményezik, sérelmezik vagy leginkább 
hiányolják azt a korábbi tendenciát, hogy létezett nemzetiségi dokumentumfilm-
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fesztivál, létezett nemzetiségi filmfesztivál, ahol egy kicsit egymásnak, kicsit a magyar 
közönségnek bemutathatták azt, amit ők az elmúlt időszakokban produkálni tudtak. 
Hogy ezt pótolja-e az a sok lehetőség, amit államtitkár úr mondott, azt nem az én 
tisztem megítélni. Én tolmácsolom az ő észrevételeiket. Ahhoz viszont - és most 
kezdjük talán akkor a filmesekkel -, hogy egy ilyen bármelyik, itt felsorolt rangos 
fesztiválon valaki meg tudjon jelenni, ahhoz először meg kell csinálni a 
dokumentumfilmet. Mivel a mi alkotóműhelyeink magyarra fordítva az MTVA 
nemzetiségi szerkesztőségei zömében, ott gyakorlatilag nagyon nincsenek szabad 
források, amelyek esetlegesen pluszfilmekre vagy a mindennapi munkán kívüli 
alkotásokra lennének alkalmasak vagy finanszírozhatóvá tennék. Itt 2-3-4 millió 
forintról beszélünk egy-egy adott esetben, ami ott, házon belül nem áll ezeknek az 
alkotó közösségeknek a rendelkezésére. Mi úgy gondoljuk, hogy országos szinten nem 
túl sok pénzt kellene erre akár pályázati úton elkülöníteni, hogy ezek a műhelyek 
hozzá tudjanak jutni bizonyos forrásokhoz, és nemcsak a saját művészeti 
elképzeléseiket valósítanák meg, hanem esetlegesen egy-egy nagyon fontos 
momentumot örökítenének meg, most már nemcsak a filmtekercsek, de gyakorlatilag 
mégiscsak a filmtekercsek, és ennek a forrásait is nyilván mi meg tudnánk nevezni. 
Nem tudom, hogy tisztünk-e, de az elmúlt években szerencsére az EMET-nél 
fellelhető források olyan mértékben bővültek, hogy az a néhány 10 millió forint csak 
elhatározás és politikai akarat kérdése, hogy egy-egy filmes vagy színházi fesztiválra, 
nem tudom, 20-30 millió forintot a most már tényleg milliárdos nagyságrendű 
pénzből kívánunk-e elkülöníteni. Úgy gondolom, hogy ez egy közös gondolkodásnak 
kell hogy legyen az eredménye. 

Egy másik, és most igyekszem én is betartani a saját magam által kérteket, az 
az MTVA, a film. Ugyan államtitkár úr mondta, hogy nincs kompetenciája az 
államtitkárságnak ezekben az ügyekben, de gyakorlatilag tegnap a parlamentben 
vitatott ombudsmani beszámoló is kitért arra és erős kritikát fogalmazott meg, hogy a 
közmédia nem közvetíti a többségi társadalom számára megfelelő mértékben és 
megfelelő módon a nemzetiségi, a Magyarországon élő 13 nemzetiség életében, 
kultúrájában bekövetkező eseményeket. Gyakorlatilag a többségi társadalom nagyon 
keveset tud meg a közmédiából a vele együtt élő nemzetiségekről, amivel mi 
természetesen nagymértékben egyetértünk. Én most nem akarom kritizálni, de 
mégiscsak meg kell mondjam, hogy ha most itt 8 közcsatornáról beszélünk, mégsem 
annak ellenére, hogy ebben a teremben többször tárgyaltunk az MTVA vezetőségével, 
a vezérkarral gyakorlatilag, Szabó László Zsolttól Dobos Menyhérten át és nem 
tudom, ki mindenkivel, gyakorlatilag az a 26 perc nemzetiségenként soha nem 
változik. Tehát bővülhet a közcsatorna akármeddig, a ránk kirótt 26 perc 27 percre 
való bővítése gyakorlatilag minden vezetés számára elképzelhetetlen. Egyszerűen 
nem tudjuk elhinni azt, hogy 8 közcsatornában ne lehetne esetleg bővíteni a 
műsorstruktúrát és több időt adni, főleg azt figyelembe véve, hogy mondjuk a Rondó 
műsorában talán hat nemzetiségnek van heti 26 perce - tehát bővülésre lenne-e mód -
, vagy hogy a rádió elavult struktúráját, a középhullámot most ne hozzuk ide, de azok 
olyan problémák, amelyeket a kulturális államtitkárság, a kultúra képviselői nélkül mi 
magunk hiába mondunk, súlytalannak tűnik a szavunk, még ha ebben a teremben is 
hangzanak is el. 

A kedvenc vesszőparipám a harmadik, a színház. Amit mi szeretnénk kérni, a 
következő. Most a szakmát értem a „mi” alatt, nem jómagamat, és nem is a 
szószólókat. Egy kicsit ezt a magyarországi nemzetiségi színjátszást valahogy be kell 
emelni a magyar színházi vérkeringésbe. Mire gondolunk? Az elmúlt egy évtizedben, 
de lehet, hogy kettő-háromban is, magyarországi nemzetiségi alkotóművész színház, 
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előadóművész nem kapott semmilyen szakmai kitüntetést ezért a munkájáért annak 
ellenére, hogy a Vidnyánszky úr által vezetett Magyar Teátrumi Társaság, tehát a 
szakma több esetben támogatta egy-egy jeles nemzetiségi művész kitüntetését, 
mégsem került ilyenre sor. A mai napon is megemlékezünk a nemrégen tragikusan 
elhunyt Gergely Laciról, a Nemzetiségi Színházi Szövetség elnökéről és az ő nagy 
álmáról, egy budapesti nemzetiségi színház létrehozásáról, megalkotásáról, akit 
mindenki szóban támogatott, de ez a nemzetiségi színház a mai napig még papíron 
sem létezik, pedig mondjuk csak példának okáért a Tivoli Színházat az enyészet eszi. 
És annak mérete, struktúrája eleve adott lenne egy nemzetiségi igényeket kielégítő 
színháznak, nemzetiségi színháznak a megalkotására.  

A nemzetiségi színházi szakemberképzés Magyarországon akarat és politikai 
döntés kérdése, hogy a Színművészeti Egyetemen 3-5 évente egyszer indulna-e egy 
nemzetiségi csoport, ahol az adott növendékek magyar nyelven természetesen 
tanulják a szakmát, de a dikciót meg az egyéb nemzetiségspecifikust esetleg pluszban. 
Ezek nem elsősorban pénzkérdések, ez elhatározás, hogy beemeljük-e a nemzetiségi 
színjátszást a szakmába, avagy sem. Tehát ebben kérjük mi az államtitkár úr és a 
minisztérium segítségét.  

Vagy ha már a fesztiválokról beszéltünk. Ma nincs külön nemzetiségi 
színházfesztivál. Volt egy időben egy kezdeményezés - és államtitkár úr pécsi - a 
POSZT kapcsán. Nyilván, illetve sajnos, hogy nyilván, de a versenyprogramba soha 
nem került be nemzetiségi, soha nem tekintettek meg egyetlenegy produkciót sem a 
szervezők, hogy méltó-e arra, hogy a versenyprogramban szerepeljen, de volt egy 
kezdeményezés, hogy a Pécsi Horvát Színház adottságait kihasználva a POSZT 
mentén, kapcsán voltak nemzetiségi gála jellegű bemutatkozási lehetőségek. Tudom, 
hogy most igazán Pécsett horvát színház sincs, de ha egyszer lesz, fel lehetne-e ezt a 
hagyományt újítani? És akkor a szakmában is vagyunk, be is tudunk mutatkozni, 
tehát sok minden nyitott kérdés, amikben nyilván nem a mai nap szeretnénk dűlőre 
jutni, de mindenképpen szerettük volna, ha a szakmának ezek az, úgy gondolom, 
jogos észrevételei, igényei itt artikulálódnak, elhangzanak a parlamenti albizottság 
ülésén, és direkt el tudjuk mondani és kérni az államtitkár úr, illetve a minisztérium 
segítségét ezeknek nyilván egy hosszabb távon, de a megoldás irányába történő közös 
továbbgondolásában. Köszönöm, és elnézést, hogy kicsit hosszabb voltam, de ezt 
most szerettem volna tolmácsolni.  

 
FUZIK JÁNOS szlovák nemzetiségi szószóló: Köszönöm a szót, elnök úr. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Jelenlévők! Valóban az együttgondolkodás jegyében 
és néhány körülményre hívnám csak fel a figyelmet.  

Az tény, hogy valóban fájdalmas számunkra, hogy nincsenek nemzetiségi 
fesztiválok, akár dokumentumfilm-fesztiválok, de azt is tudjuk, hogy nincs is ott mit 
bemutatni. Tehát most, a nemzetiségi filmgyártó műhelyek, a nemzetiségi televíziós 
szerkesztőségek és rádiószerkesztőségek - hiszen összevonták őket - olyan helyzetben, 
állapotban vannak személyi, anyagi, technikai feltételek tekintetében, hogy nem is 
képesek dokumentumfilmeket gyártani, pedig a nemzetiségi filmgyártás területén is 
értelemszerűen a maradandó értékeket a dokumentumfilmek jelentik, a napi 
események dokumentálásán túl, tehát az önálló alkotások.  

Megoldás lehetne, és fontos lenne, ha ők már nem, de nyilván cél kell hogy 
legyen, hogy ők is, akkor a filmkészítők, a magyar filmkészítők forduljanak e felé a 
tematika felé, tehát ösztönözve legyenek a különböző források által, hogy ilyen 
filmeket készítsenek.  

Májusi ülésünkön dr. Báthory Zoltán, a Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóság 
parlamenti megbízottja tájékoztatott minket arról - ön is említette -, hogy a 
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Médiatanácsnak mennyi pályázata van különböző kollégiumok, projektek keretében, 
és itt lehetőség van nemzetiségi tematikára. De ő is azzal büszkélkedett, hogy 
tulajdonképpen valóban a nagy pénzek, nagy támogatási források tíz százalékát 
nemzetiségi tematikára elkülönítik, határon túli magyar nemzetiségi tematikára. Évi 
38-40 millió forintot jelent, ahogy ő tájékoztatott. Hazai nemzetiségi tematika 
kiemelten nem szerepel tehát ezen a területen sem. Természetesen egyetértünk azzal, 
hogy a közszolgálati média semleges, hogy a kormánynak beleszólása nem lehet, de a 
kormánynak talán az értékmegőrzésbe lehet. Egy nagy problémánk, félelmünk az, 
hogy az MTVA-nál, korábban az MTV-nél, a Magyar Rádiónál felhalmozott hatalmas 
archív értékek sorsával mi lesz. Hiszen hallunk arról, hogy a digitalizáció 
megkezdődött, de sok esetben úgy érzékeljük és úgy érzékelik a munkatársak is, hogy 
talán az MTVA-nak most tudomása sincs arról, hogy hol vannak az egykori szegedi, 
pécsi regionális stúdiós anyagok. Tehát itt nyilván közösen kell lépnünk. 

A bizottságunk munkatervében tavasszal is szerepelt, nem jött össze, találkozó 
az MTVA vezetőivel. Nyilvánvalóan erre még idén ősszel sor kerül. Tehát csak 
tájékoztatni szeretnénk arról, hogy ezek azok a kérdések, amelyekre mi is hangsúlyt 
kívánunk fektetni. Köszönöm, hogy eleget tett kötelezettségének.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Fuzik János szószóló úrnak. Hartyányi Jaroszlava, 

ukrán szószóló kért szót. 
 
HARTYÁNYI JAROSZLAVA ukrán nemzetiségi szószóló: Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Államtitkár Úr! Nekem nagyon tetszett az ön mondata, hogy nem 
megköszönni kell, hanem ez az ön kötelessége. Le a kalappal, én szeretném, ha ilyen 
szemlélet illeszkedne be százszázalékosan a magyar társadalomba, hogy az állam 
szolgál, és az államtitkárok és miniszterek valóban úgy menjenek, hogy ez a 
kötelességük, akkor sokkal előrébb tartanánk. Ezért köszönet, ez egy új szemlélet 
számomra.  

Nekem két dologhoz lenne megjegyzésem. Először a Nemzeti Kulturális 
Alaphoz. Ön mondja, hogy bátorítani kell a mi szervezeteinket, önkormányzatokkal 
együtt, hogy projektekre pályázzanak. Annak idején, amikor ön már volt nálunk, volt 
szerencsénk találkozni önnel, én mondtam, hogy én úgy érzem, hogy csak akkor van 
esélye minden egyes nemzetiséginek megkapni valami nagy projektre, könyvkiadásra 
vagy netán filmre - mert ha az EMMI-nél pályázunk, az nagyon pici összeg, tehát 
200-300 ezer forintért harcolunk. Tehát ezzel egy filmet vagy akár könyvkiadást nem 
lehet megoldani.  

Annak idején volt egy olyan szokás, hogy el volt különítve egy keret, egy 
ideiglenes kollégiumot hoztunk létre, a nemzetiségek delegáltak oda képviselőket, és 
azt a 100 millió forintot - pedig ez tíz évvel ezelőtt volt, ha nem több - mi 
szétosztottuk, és csak egymás között vitatkoztunk, hogy 50 százalék jár-e a 
cigányságnak, vagy 58 százaléka a nemzetiségnek, a többi a cigányságnak. Ennyi volt 
a vita, a többi egymás közötti.  

Szeretnénk, ha jövőre ezt kísérletként, mert akkor lehetett látni, hogy a 
nemzetiségek mennyire mobilisak, és tudnak ilyen nagy projektekre, amikre nem 
tudjuk máshonnan kapni a pénzt, és ezzel lehet megoldani, hogy a 
dokumentumfilmek gyártására ebből pályázzanak. Aki megpályázza, mi osztjuk szét. 
Ezért szerintem a nemzetiségi közösségek nagyon hálásak lennének. 

A másik megjegyzés az MTVA. Valóban, ön azt mondja, hogy a kormánynak 
nincs befolyása az állami televíziózásra, az állami csatornákban való részvételre. Ha 
én akkora jóindulatú lennék, persze, hogy mondjuk nincs, de azért, ha megnézem, 
hogy hányszor szerepelnek a kormány vagy kormányhoz közel álló képviselők, akkor 
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még is van - hogy mondjam? - valami barátság vagy minek nevezzük azt. Vagy 
együttműködés. Mert egy halandó nemzetiségi be se kerül egy bármilyen műsorba. 
Példákat is tudok mondani. Amikor mi kértük, hogy jöjjön el az m1 híradója, labdába 
se tudtunk rúgni.  

Tehát én nem azt mondom, hogy befolyásolni kell a Magyar Televíziót, vagyis a 
magyar médiát, de szép szóval el lehet érni ugyanúgy, ahogy önök nagyon helyesen 
megtették. Az a kötelessége, hogy a határon túli magyarokat bemutassa annak a 
közösségnek, amelyek a határon túl élnek. Két csatorna szolgálja az érdekeiket, a 
Duna TV és a Duna World, ezt nagyon jól tették. Ahova járok, Ukrajnába, mondom 
példaként, ha egy nemzet valamit ad magára, akkor kötelessége, hogy ezt megtegye. 
De szerintem ugyanolyan jóindulatúan lehetne, ahogy ön is említette, pozitív 
diszkriminációt alkalmazni és megkérni, hogy pláne az új, induló kulturális csatornán 
jelenjünk meg legalább, mutassuk meg, mivel gazdagítottuk ezt a nemzetet, mennyi 
értéket képeztünk az évszázadok során. Higgye el nekem, a magyar többségi 
társadalom is hálás, mert tudja, amikor eljön hozzánk, és akkor szembesül valójában, 
hogy mi kik vagyunk, hogy istenem, ez értéket képező társaság. Szerintem ezt jó 
szóval lehet befolyásolni. Önöknek a kormányülésen lehet kérni, hogy emberek, a 
nemzetiségi politikánk nagyon jó, legyen még jobb, és tegyünk rendet az MTVA-nál, 
ahol kicsit furcsa viszonyok vannak. Köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm szószóló asszonynak. Turgyán Tamás örmény szószóló kért 

szót. 
 
DR. TURGYÁN TAMÁS örmény nemzetiségi szószóló: Köszönöm szépen, 

elnök úr. Államtitkár úr, köszönjük a beszámolót. Mindnyájunk számára számtalan 
értékes gondolat volt benne, csak az a baj ezekkel az értékekkel, hogy mire legurulnak 
hozzánk, addigra valahogy inflálódik a történet. Onnan nézve, az asztalnak abból a 
végéből, ez egy gyönyörű történet. Források vannak, szándék van, még nekibuzdulás 
is talán, és amikor mi próbáljuk ezt a dolgot mondjuk alulról fölfelé pörgetni, akkor 
ilyen sziszifuszi történet lesz belőle, és elég nehezen jutunk a végére. Tehát mintha 
lenne egy láthatatlan fal valahol kettőnk között, és mi mindig lepattanunk róla. 
Pályázatok vannak, elindulunk a pályázaton, és valamilyen okból nem férünk bele. A 
szándék valahol mindig megtörik. Ez nagyon sajnálatos, mert nekünk nagyon sok 
kudarcélményt jelent. Megpróbálunk mi is, mindenkinek számtalan példája lenne a 
tekintetben, hogy hol futott neki a Magyar Televíziónak vagy az MTVA-nak, hol 
pattant le róla. 

Egy példát engedjenek meg! Most készül egy musical a genocídiummal 
kapcsolatban saját erőből, mondjuk úgy, saját zsebből. Jeleztük a Televíziónak - hú, 
nagyon jó, nagy nehezen úgy gondolta, hogy mégiscsak megnézi, hogy mi készül. 
Kimentek a stúdióba, ahol gyártjuk saját zsebből, saját erőből, és lelkesen lefikázták a 
stúdiót, hogy ilyen helyen, ne, ne, szóval ne. Vagy ha kérünk valamilyen eseményre 
kamerát, akkor sosincs. Ez az a fal, amiről beszélek. Oké, hogy a szándék megvan. 
Persze, hogyne, megvan, Rondó, minden van, csak amikor nálunk van esemény, 
akkor éppen nincs kamera, vagy ha nálunk van valami, akkor nekik mondják, hogy 
most nem tudunk menni, az örményeknél vagyunk. A praktikus szinten vannak a mi 
problémáink. A jó szándék megvan. 

Meg lehet próbálni dokumentumfilmet forgatni. Forgatunk mi is most egyet 
Czetz Jánosról, egy örmény származású erdélyi ’48-as tábornokról, aki Argentínában 
fejezte be a karrierjét azzal, hogy megcsinálta az Argentin Katonai Akadémiát, meg 
hozzá megszervezte a hadsereget. Egyfajta támogatás van, de nem azon a vonalon 
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megyünk, amiről beszéltünk. Egészen máshonnan kell összeszedni azokat a 
financiális forrásokat, amelyekből ezt mi meg tudjuk tenni.  

Volt egy elképzelés annak az irányában is, hogy egészen pontosan Radó Denise 
és Kautzky Armand beadott egy olyan pályázatot az Új Színház igazgatói posztját 
elnyerendő, amiben igenis szerepeltek a nemzetiségi színházak elsősorban azzal, hogy 
kapnak próbalehetőséget kőszínházban, állandó megmutatkozási lehetőséget. Sőt, 
arra is kaptak volna módot és lehetőséget, hogy az anyaországból hazahozzanak 
bizonyos társulatokat és oda-vissza működne egy színházi munka, ami egy elég 
komoly közösséget hozhatott volna létre nemcsak a Kárpát-medencében, hanem 
világszinten is. Hát, ez a pályázat is megbukott valamilyen apropóból. Szóval 
próbálkozunk mi ezekkel a dolgokkal, csak valahol mindig lepattanunk. Ez elkeserít 
bennünket. Tehát nem a forrással van a baj, mert a forrás ott van, mi itt vagyunk, és a 
kettő között van valami, ami miatt ez a két dolog nem találkozik. Elnézést kérek, 
köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm. Nem tudom, hogy ebben a körben van-e még, aki kíván 

szólni. (Nincs jelentkező.) Ha nincs, megkérném államtitkár urat, hogy amennyiben 
kíván, reflektáljon az elhangzottakra. 

Válaszok 

DR. HOPPÁL PÉTER, az Emberi Erőforrások Minisztériuma kultúráért felelős 
államtitkára: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Albizottság! Próbálom sorba venni 
a kérdéseket. Az első csoportban a legelső helyen a nemzetiségi filmfesztivál igénye 
merült fel. Azt tudom mondani önöknek, a referátumomban elég markánsan 
artikuláltam, hogy a nemzetiségi alkotások megjelenítésére a felsorolt fesztiválok 
mindegyike alkalmas, de ha önök egy olyan tematikus fesztiválra tennének javaslatot, 
amely - hogy mondjam - kivonná ezeket az alkotásokat az említett nemzetközi 
fesztivál-vérkeringésből, ez döntés kérdése, akkor el tudom képzelni, hogy Balog 
Zoltán miniszter úrnál egy ilyen indítvány akár idővel támogatást is tudna kapni, 
nyilvánvalóan máshonnan kellene forrást elvenni és akkor ide átrakni. 

Felvetem azt a gondolatot, hogy itt egy új film új alkotásként történő 
bemutatását, az első bemutatás jogát minél magasabb presztízsű helyen próbálja 
pozícionálni. Az alkotóknak az az érdekük, az a szándékuk, hogy minél rangosabb 
eseményen és minél szélesebb körben terítsék az alkotásokat. A felsorolt fesztiválok 
olyan nemzetközi rangot vívtak ki maguknak, hogy az itt történő megnyilatkozás, 
ahogy említettem, adott esetben a bemutatás pillanatában már kontinentális 
kontextusban jelenhet meg és nagyobb esélyt kap a forgalmazásra, nagyobb esélyt 
kap a nagyobb nézőszám elérésére, míg megfontolásra alkalmasnak gondolom annak 
a kérdésnek a feltevését, hogy ha egy kifejezetten nemzetiségi tematikájú filmfesztivál 
jöhetne létre, és az első filmek bemutatkozása ide pozícionálódna, nem vagyok benne 
biztos, hogy ugyanez a széles nemzetközi reprezentáció, ez a szakmai figyelem ezen a 
fesztiválon is ott tudna lenni. Tehát akiket idecsábítunk Ausztráliából, Amerikából, 
Hollywoodból, és rendszeresen egymásnak adják a kilincset Budapesten a nagy 
fesztiváljainkon meg Miskolcon, nem tudom, hogy egy ilyen szűkebb tematikájú 
fesztiválra is érdeklődőek lennének-e. Ezt csak felvetem. Tehát az alkotók 
szempontjából nézve azt gondolom, megengedve azt a feltételezést, hogy hasznos 
lehet egy ilyen nemzetiségi filmfesztivál, de az alkotók szemszögéből nézve egy tágabb 
perspektívájú megmutatkozás, főleg az első- és a másodikfilmes bemutatkozásnál 
sokkal erőteljesebb piacra lépést adhat, illetve a téma magasabb pozícionálását. Ha az 
a szándékunk, hogy az elkészült alkotás minél nagyobb perspektívában minél 
szélesebb közönséghez jusson el, akkor nyilvánvalóan ehhez biztonságosabb és bevált 
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eszköz a rangos, nagy presztízsű fesztiválokon való jelenlét. Még egyszer mondom, 
nem zárom ki, sőt nyilvánvalóan a létjogosultsága egyértelmű, hogy lehessen egy 
ilyen fesztiválnak, csak akkor az alkotóknak számba kell venniük, hogy melyikre 
mennek el bemutatni az alkotást. Ha mégis úgy döntenének, és az alkotóktól is ezt az 
inspirációt kapják önök, hogy szükség van egy önálló, kifejezetten nemzetiségi 
tematikájú fesztiválra, én biztos vagyok abban, még egyszer hangsúlyozom, én is 
támogatólag nyilvánulnék meg Balog Zoltán miniszter úrral egy ilyen egyeztetés 
alkalmával. 

Az MTVA nemzetiségiadás-műhelyeinek pályázati igényei új alkotásokra: ezzel 
kapcsolatban azt tudom mondani, hogy nyilvánvalóan külön pályázati forrásokat 
most ebben a pillanatban nem látok kifejezetten erre a kérdésre, de a felsorolt sok-sok 
pályázatban meg lehet találni. Ez egy nagy vadászás és egy ilyen evolúciós folyamat, 
hogy a különböző alkotóműhelyek hogyan találják meg és milyen minőségben írják 
meg a saját pályázataikat. Annak idején, amikor még a Nemzeti összetartozás 
bizottságának alapító tagjaként a Bethlen Gábor Alap akkori elnökét, Vizi E. 
Szilveszter professzor urat hívtuk a bizottság elé, ő elég szigorú álláspontot képviselt. 

Nagy panaszáradat érkezett a különböző határon túli magyar szervezetektől, 
hogy nagyon nehéz a pályázás, hogy bonyolult a pályázati tematika, kitölteni, 
indikátorok, tehát nagyon bajos a pályázati folyamaton végigmenni. Azt képviselte az 
elnök úr, a BGA egész csapata, hogy ez egy segítség. Ha végigverekedik magukat 
ezeken a pályázati mechanizmusokon, algoritmusokon, akkor azzal segítünk egy 
olyan kompetenciához juttatni őket, hogy később az egyébként borzalmasan 
bonyolult európai uniós, de sokkal nagyobb dimenziójú pályázati források közelébe is 
eljussanak.  

Tehát én azt mondom, hogy ez a tanulási folyamat nincs ellenére, sőt hasznára 
van a szervezeteinknek, és így a nemzetiségi szervezetek hasznára is lehet, ha ezen a 
tanulási folyamaton végigverekedik magukat. Izzadságos, fáradságos munka, de ha 
egyszer egy ilyen struktúrát ők végigtanulnak, akkor egy olyan kompetencia birtokába 
kerülhetnek, hogy még egyszer mondom, az Európai Bizottság vagy más nemzetközi 
szervek által kiírt nemzetközi és sokkal nagyobb volumenű pályázatokhoz is jobban 
hozzáférhetnek.  

Tudom, hogy egyszerűbb lehet egy 20-30 milliós hazai forrás megnyitása, de az 
egyben hozzájárulnak ennek a művészi világnak a hibernációjához is, megítélésem 
szerint. Mert pontosan azt az esélyt fojtaná le, hogy egy nagyobb nemzetközi pályázati 
és szinte végtelen pályázati forráshoz hozzávezessük őket lépésről lépésre. Úgyhogy ez 
a tanulási folyamat - én ezt Vizi elnök úrtól kölcsönöztem - hasznára lehet az önök 
szervezeteinek is.  

Köszönöm a javaslatát, hogy az EMET-ben megjelenő többletforrások esetén 
szóba kerülhetne egy ilyen nemzetiségi filmfesztivál 20-30 millió forintos keretének 
megalapozása. Még egyszer mondom, én nyitott vagyok ebben a kérdésben. Ha önök 
ezt egyhangúlag indítványozzák, azt hiszem, hogy egy ilyen forrás megtalálható. Az 
általam említett megközelítést kell önnek mérlegelniük, hogy melyik irány a kívánt és 
hasznos. 

Most öntől értesültem, elnök úr, hogy az ombudsman a közmédiát tegnap 
kritikával illette, hogy a többségi társadalmat nem kellő mértékben tájékoztatja, és a 
26 perces időkeret hetenként szűkösnek mutatkozik, és nem örökít meg fontos és 
archiválandó eseményeket sem ezáltal maradéktalanul a közmédia. Továbbra is azt 
kell hangsúlyoznom - és elnök asszony felvetésére is akkor egyúttal válaszolok -, hogy 
tényleg nincs semmilyen közvetlen lehetőségünk, ráhatásunk a kulturális kormányzat 
részéről az MTVA belső működési részére. Én a józan belátást azonban fontosnak 
tartom. Tehát én ezt most megjegyeztem, és kollégáimmal természetesen egy 
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problémalistát felírunk magunknak a mai bizottsági ülés jegyzőkönyvéből, és 
feladatomnak tekintem, hogy az MTVA irányába informális keretek között 
továbbítsam az önök szándékait és kéréseit.  

Akkor azért reagálnék szószóló asszony nagyon visszafogott, de mégiscsak 
bíráló megnyilvánulására, hogy a kormány-MTVA viszonyban, ha nincs is befolyás, de 
barátság, az van, és hogy magasan reprezentált a kormányzat jelenléte. De ez csak egy 
csatornára vonatkozik, a hírműsorokra, ahol még így is, megítélésem szerint, alacsony 
a reprezentációja a kormányzati oldalnak, hiszen mégiscsak a parlamenti választás 
eredménye determinálja, hogy ki nagyjából milyen hírfelületet kaphat, és mivel a 
kormányzó pártok a ’14-es választásokon mégiscsak kétharmadhoz jutottak, és ’10-
ben is ez történt, ahhoz képest a parlamentbe került politikai erők messze az 
arányaiknál magasabb mértékben jelennek meg a hírműsorokban. Tehát, ha úgy 
tekintjük, hogy a kétharmad lenne a kormányzó erőké, és a maradék egyharmadon 
osztoznának az ellenzéki politikai erők, és még a kormány is… Tehát, ha azt tekintjük, 
hogy a kormány elmond egy véleményt, az ellenzék elmond egy véleményt, és a 
kormányzó politikai pártok mondanak el egy véleményt, akkor ott már szinte alig 
jutna egy-egy mondat csak az ellenzéki erőknek. Ehhez képest én folyamatosan azt 
látom a hírműsorokban, hogy állandóan hosszú kifejtési lehetőséget kapnak az 
ellenzéki pártok képviselői. Tehát túlreprezentál. Lehet, hogy ez a demokrácia 
szempontjából helyes, de az arányok szempontjából én azt mondom, kormánypárti 
képviselőként, hogy túl sok felületet kap az én ízlésem szerint a választási 
eredményekkel szemben az ellenzék a politikai hírműsorokban. Úgyhogy én ezt 
máshogy ítélem meg, de ízlés kérdése a dolog.  

Viszont, hogy a kormány tegyen rendet, és hogy a nemzetiségi kultúra 
támogatása jó, de lehet még jobb, ebben egyetértünk, de rendet nem nagyon tudunk 
tenni. Tehát az MTVA-ba nem tudunk odacsapni, hogy ezt és ezt tegyék, mert azonnal 
mindenféle szervezet össztűz alá venné a kormányzatot. 

Színház. A nemzetiségi alkotók kitüntetése elmarad, ezt én nagyon szomorúan 
hallom. Balog Zoltán miniszter úrtól rám delegált jog az, hogy a beérkező 
előterjesztéseket, azoknak a szakmai szelekcióját tegye meg a kultúráért felelős 
államtitkárság. Én magam sok-sok munkanapot töltök el, amikor egy-egy nemzeti 
ünnephez közeledve az állami kitüntetésre való felterjesztéseket, azok szakmai 
rangsorolását elvégezzük. A munkatársaimnak borzalmas nagy… Ez egy mennyiségi, 
ilyen kvantitatív tevékenység, hogy a beérkező sok ezer felterjesztést valahogy 
megpróbáljuk szűkíteni, megnézni az életrajzokat, tehát ez borzasztó nagy mennyiségi 
munka. Én ezekben a felterjesztésekben - hangsúlyozom, nem reprezentatív amit 
mondok, csak érzésből mondom, amikor áttekintek egy augusztus 20-i, március 15-i 
hosszú felterjesztési listát, nem is tudom, hogy Vidnyánszky Attilán kívül 
találkoztam-e komoly felterjesztésekkel nemzetiségi színházi körben. Nyitott 
mindenki számára, minden civil aktor számára vagy akár nemzetiségi önkormányzat 
számára is a felterjesztés joga. Úgyhogy tisztelettel kérem és bátorítom ezúttal is 
önöket, hogy éljenek a felterjesztés jogával, és nemzeti ünnepek előtt három hónappal 
azért már ezek a kapuk zárulnak, hiszen a döntési folyamatok közelednek, de az év 
folyamán folyamatos a beadás. Amit önök benyújtanak, azokat a következő 
alkalommal már bírálati szempontok alapján mi szelektáljuk. Úgyhogy én örömmel 
venném, ha több nemzetiségi színházi művész, alkotó kerülne az állami kitüntetések 
felterjesztési körébe, de a civil társadalom helyett nem tudunk mi felterjesztéseket 
generálni. Úgyhogy innen is kérjük, hogy ezeket tegyék meg, és én örömmel fogom 
támogatni ezt.  

Nemzetiségi színház Budapesten kérdéssel. A Tivoli Színház tulajdonjoga vagy 
kerületi önkormányzaté, vagy pedig Budapest fővárosé. Tehát itt nagyon nehéz 



20 

mindig, leginkább az ingatlankérdés, nem is inkább a szervezeti, ugyanakkor valóban 
több irányból kellene egy ilyen kérdést megközelíteni. Értesültem róla, hogy valóban 
a főváros által fenntartott Új Színház pályázatai között, amely nem állami 
fenntartású, tehát ilyen értelemben hozzám nem került ennek a pályáztatási anyaga, 
de mégiscsak delegáltam magam is a szakmai bírálótestületbe egy minisztériumi 
küldöttet. Valóban egy alkotópáros, én is értesültem róla, hogy komoly nemzetiségi 
jelenlétet kőszínházi keretekben elképzelt volna. Tulajdonképpen itt a fenntartó 
kompetenciája a törvény szerint a kiválasztás, és nyilván pályázatok ütköznek 
egymással, és aztán valaki nyer - a színházigazgatói pályázatoknál egy mindig így 
történik. Én itt csak megjegyezni tudom, hogy nem szabad feladni. Tehát ezt a 
programot akár integrálni lehet más későbbi igazgatói pályázatokba is. Nem 
gondolom, hogy idővel ez a kérdés nem orvosolható és ne jelenhetne meg a budapesti 
kínálatban egy ilyen nemzetiségi színház. 

POSZT. Elnök úr, örömmel támogatom a felvetését, úgyhogy amennyiben a 
jövő nyári szezonra már a Horvát Színház épülete az említett 650 millió forrásból 
megújul, akkor én magam állok ennek a kezdeményezésnek az élére, hogy 
rehabilitáljuk a POSZT időszakában vagy ahhoz kapcsolódóan a nemzetiségi 
színházak bemutatkozási lehetőségét. Ugyanaz a közönség egyébként nagy örömmel 
ingázik különböző kínálat között. Éppen ezért indítottuk útjára egyébként az amatőr 
színházak számára a POSZT utolsó három napjában a Komlói Amatőr Színházi 
Fesztivált, merthogy a közönség ide-oda vándorolt, és a kritikusok is elkezdtek már 
egy vándorlást, és hogy milyen szép lenne, ha kiegészülne a paletta újra valóban a 
nemzetiségi színházak előadásaival. A POSZT-verseny programjaiba a válogatók, a 
Színházi Társaság és a Teátrumi Társaság által delegált, az éves repertoárt áttekintő 
válogatók válogatják be az előadásokat. Erre szintén nincs ráhatásunk, a szigorú 
szakmai kritériumokat saját maguk állítják fel. Ha oda nem kerülnek be a nemzetiségi 
színházak előadásai, valóban nagyon jó megoldásnak tartom, hogy akkor a Horvát 
Színház ezzel párhuzamosan egy háromnapos minifesztivál keretében vagy POSZT-
OFF programként feltétlenül vállalja ezt fel. Hogy is mondjam, a kulturális fesztiválok 
támogatásáért, azt hiszem, ott jelentős, ha másban nem is, de azt hiszem, ebben 
jelentős rangot vívtam ki magamnak, hogy egy új 250 milliós sort sikerült 
létrehoznunk a magyar állami költségvetésben, és ez a jövő évben 500 millióra 
emelkedik. Tehát a vidéki minőségi kulturális fesztiválok állami támogatása ennek 
egy nagyon fontos ügye, a Budapest-vidék-egyensúly, kulturális egyensúly 
megteremtése szempontjából a kulturális alapellátás, hogy a „minőséget 
mindenkinek” szempontrendszerébe is jól illeszkedik a kormányzati kultúrpolitikánk 
fontos elemeként ez az ügy. Úgyhogy én ezt mindenképpen jó szívvel segíteném és 
támogatnám az önök indítványát. 

A következő kérdéscsoportban az NMHH határon túli kérdéskörét szószóló úr 
vetette fel, hogy ott van egy 10 százalékos meghatározott keret 38-40 millió forint 
mértékben. Igen, én el tudnék képzelni egy hasonló megoldást, és - hogy mondjam - 
szintén csak informális keretekben van eszközünk, az NMHH egy önálló hatóság sok-
sok hatósági jogkörrel, és a kormányzat közvetlen ráhatással az ő belső 
mechanizmusukra itt sincs, de valóban a szándék nemes. Tehát én azt hiszem, ebben 
is egy ilyen kerekasztal-egyeztetésen akár kifejthetnénk közösen is ezt az álláspontot, 
hogy hatékony lenne egy ilyen jellegű forrásallokálás a jövőben. 

Amit a regionális stúdiós anyagok archiválása során vagy kérdéskörében vetett, 
vetettél fel, azt mondhatom, nekünk van egy nagy országos programunk. Az elmúlt 
két évben kértem Pintér miniszter úrtól, hogy a kulturális közfoglalkoztatottak 
létszámát drasztikusan emeljük meg. Ennek következtében a három évvel ezelőtti 
induló nem egészen 4 ezer fő helyén ma már 7300 kulturális közfoglalkoztatottunk 
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dolgozik. Tehát azt mondhatom, részben az önkormányzatok, részben a nemzetiségi 
önkormányzatok, civil szervezetek, egyházi jogi személyek számára ez egy nagyon 
nagy lehetőség, hogy kulturális közfoglalkoztatottakat kaphatnak. Ők jellemzően 
érettségivel, diplomával rendelkező munkanélküliek, akik az önök programjai 
szervezésében is napi 8 órában az állam által fizetett alkalmazottként dolgozhatnak, 
úgyhogy én ezt egy nagyon jó lehetőségnek tartom. Nyilván ez Budapesten 
korlátozott, hiszen itt munkanélküliek gyakorlatilag már nincsenek, de a vidéki 
területeken viszont ez egy erőteljes lehetőség az önök számára is. 

Van egy olyan programunk, egy digitalizációs országos programunk, amelynek 
keretében a Magyar Nemzeti Digitális Archívum, a MaNDA hivatott arra, hogy a régi 
filmállományt digitalizálja. Napi 8 órában több száz ember a MaNDA és az Országos 
Széchenyi Könyvtár programjában kulturális közfoglalkoztatottként ezeket a 
digitalizálási munkálatokat végzi. Tehát egy óriási, nagy volumenű értékátmentés és 
újrapozícionálás történik. Azt hiszem, ha ebben a nagy programban önök felvetik 
annak az igényét, hogy a körzeti stúdiók tényleg felbecsülhetetlen értékű, sok 
évtizedes anyagát, amelyek archívumban megvannak, de filmtekercs formájában 
vannak meg, ezeket az anyagokat valóban akár egyeztetve a Magyar Nemzeti Digitális 
Archívummal, akár az Országos Széchenyi Könyvtárral, sorra kerülhetnének, 
mondjuk tervezett módon 2017. július 1-jétől ráállnának ezekre az anyagokra ők, 
akkor azt hiszem, közösen elérnénk a célt, hogy a nagy digitális értékmentés és 
átköltözés a digitális térbe az analóg térből megtörténjen - ez egy nagyon nagy 
kihívása a modern társadalomnak -, és ebben különös szerepet kapjanak az önök által 
említett anyagok. Szerintem ez valóban egy nagyon fontos és pótolhatatlan anyagnak 
a megőrzéséről szólna, értékmentés, három felkiáltójellel. Jó szívvel állok 
rendelkezésre ebben a tervezésben és a további kivitelezésben. (Hartyányi 
Jaroszlava: Az NKA-ról szeretnék még hallani.) 

A szószóló asszony kérdezte a Nemzeti Kulturális Alap ügyét, hogy az itteni 
kollégiumi pályázatokon - hogy mondjam - kisebb összegek, pár milliós, százezres 
vagy akár tízmilliós összegek kerülhetnek elbírálás alá, és hogy korábban volt egy 
elkülönített százmilliós keret, amin belső szabály szerint osztoztak a nemzetiségek. Én 
most a kollégiumi rendszerben nem látom ennek a helyét. De - megint csak arra 
apellálok - ha önök egy ilyen egyszeri lehetőségre Balog Zoltán miniszter úrnak egy 
közös levelet írnak, amelyben ennek a 2017. évre vonatkozó lehetőségét 
indítványozzák, hogy a Nemzeti Kulturális Alap miniszteri kerete egy százmillió 
forintos vagy azt megközelítő nemzetiségi támogatási keretet hozzon létre, akkor én 
ebben a vonatkozásban is megpróbálom a miniszter úr tanácsadóinál ezt a kérdést 
pozitív irányba terelni. Nem tudom a szavatosságot adni ahhoz, hogy ez a jövő évi 
igények között azonnal helyet tud kapni, de hogy megpróbáljuk, szerintem arra itt az 
idő, tehát én szívesen állok önök mellé ebben a szándékban és igényben. 

A Duna TV laudációjához csak csatlakozni tudok önnel együtt és a Duna 
Worldhöz, hogy ez milyen fantasztikus dolog. Éppen ma, amikor az 1992-es ötletadó, 
Csoóri Sándor halálára emlékezünk - hiszen vasárnap éjjel hunyt el a Duna TV 
ötletadója és alapítója -, azt hiszem, valóban ez az értékmentés, illetve egy ilyen 
társadalmi vállalás, amit a Duna TV szerepvállalásként tesz, valóban az ehhez hasonló 
műsorkészítés, műsorpolitika kérdése a közmédiában, ahogy ennek van hagyománya 
is, egy szélesebb spektrumban is elképzelhető lenne. Ismételni tudom harmadszor is 
önmagam, hogy közvetlen ráhatást nem tudunk tenni, de szóba fogom hozni egy 
kávézás alkalmával az MTVA vezetésénél, hogy ez ügyben én nagyon jelentős tetemre 
hívást kaptam az albizottságnál, úgyhogy közvetíteni fogom az önök szándékát és 
kérdését. 
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Köszönettel vettem az örmény szószóló úr felvetését, amennyiben a szándékot 
példásnak jelezte, de a megvalósításban gellert lát, és hogy kevés a jó szándék, oda 
kellene valahogy hatni, hogy a megvalósítás folyamatában is a nemzetiségi ügyek 
támogatást kapjanak. A technikai megvalósításban vannak problémák, ahogyan 
jelezte, jelezted, például hogy egy stáb van, és ha az egyik nemzetiségnél ott van, 
akkor a másiknál azonos időben nem tud felvételt készíteni. Ez olyan technikai 
akadály, amit biztos, hogy nem fog tudni egyikünk sem, vagy együtt sem fogunk tudni 
kiküszöbölni. 

Ugyanezt tudom jelezni, hogy ez az új színházi pályázat kapcsán felmerült ügy. 
Azt hiszem, hogy ha a jövőben ez a programcsomag egy másik kőszínháznál 
megjelenik, előbb-utóbb közösen reméljük, hogy célba érhet. A szakmai bíráló 
bizottságban az általam delegált ember ez iránti érzékenysége biztos, hogy ott lesz a 
mi részünkről. Azt hiszem, hogy mindenre megpróbáltam válaszolni. Köszönöm 
szépen a kérdéseiket.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Ezzel az első napirendi pontot 

lezárom.  

Egyebek 

A második napirend az egyebek napirendi pont lenne. Nekünk nincsen az 
egyebekhez semmi, tehát napirendi ponton belül nem kívánunk tárgyalni. Kérdezem 
az albizottság tagjait, hogy esetleg valakinek van-e. (Senki sem jelentkezik.)  

Az ülés bezárása 

Ha nincs, akkor köszönöm szépen, ezzel az egyebek napirendi pontot és egyben 
az albizottság ülését is lezárom. Köszönöm mindenkinek az aktív részvételt, 
államtitkár úrnak pedig még egyszer a nagyon alapos és úgy gondolom, hogy egy 
közös munkát most elindító mai részvételét az albizottsági ülésünkön.  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 11 óra 41 perc.) 

 
 
 
 
 
 
 
  Alexov Lyubomir 

az albizottság elnöke 
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